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عضو اتاق بازرگانی ایران، مجموع درآمدهای اتاق 
بازرگانی را حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان عنوان کرد 
و گفت: با توجه به اینکه درآمدهای اتاق بازرگانی 
باید مبنای قانونی داشته باشد، انتظار می رود میزان 

و کیفیت هزینه کرد آن نیز شفاف باشد.
 مجید رضا حریری  مجموع درآمدهای اتاق بازرگانی در سال 
را حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: ۱۰۰ شرکت 
صنعتی حدود ۹۰ درصد پرداختی های اتاق بازرگانی را انجام 
می دهند. سایر بنگاه ها نیز جمعا کمتر از ۱۰ درصد از این مبالغ 

را پرداخت می کنند.
کلوپ ثروتمندان در اتاق بازرگانی

حریری انتقاد کرد: ما حدود یک سال و نیم در جهت پیگیری 
ماجرا به دادسرا قضایی مراجعه کردیم اما متاسفانه کسی در 
خصوص میزان درآمد اتاق بازرگانی آگاه نیست. در واقع زمانی 
که با عدم شفافیت مالی در اتاق بازرگانی مواجه باشم، مشخص 
نیســت این ارقام را چه کسی می گیرد. به عبارتی در صورت 
عدم شفافیت باید شاهد ایجاد میز فساد باشیم.وی تاکید کرد: 
حتی اگر تمامی موارد با شفافیت و سهولت و کمال صداقت 
انجام بپذیرد، مدیران اتاق بازرگانی خود را مدیون آن ۲۰ شرکت 
صنعتی می دانند که درآمدهای میلیارد تومان واریز می کنند؛ به 
طوری که تنها سخنگوی این شرکت ها هستند نه سخنگوی 
تمامی اعضا.عضو اتاق بازرگانی ایران افزود: زمانی که چندین 
هزار میلیارد تومان را به یک دستگاه واگذار می کنند و بر عملکرد 
آن نظارت صورت می گیرد و حتی آن قوایی که می بایســت 
وظایف قانونی خود را نســبت به نهاد انجــام دهند را اعمال 
نمی کند، توقع هرگونه فســادی را باید از جانب اتاق بازرگانی 
داشته باشید!به گزارش ایسنا،حریری انتقاد کرد: متاسفانه طی 
چند سال گذشته درصدد اصلاح قانون اتاق در مجلس بوده ایم 
و حتــی با نمایندگانی در مجلس صحبت کردیم اما اکنون با 
گذشت حدود دو سال گذشــته هنوز عده ای مانع این فرایند 

می شوند.
وی افزود: چند ده هزار میلیارد تومان رقم خوبی اســت که 
می تواند قوای نظارتی را هم به انحراف کشاند. معتقد هستم 

ایــن پول به درد اتاق نمی خورد و این میزان باعث انحراف در 
عملکرد اتاق بازرگانی می شود.میرهادی رهگشای - کارشناس 
اقتصادی - با حضور در این برنامه ضمن انتقاد از اینکه گفته 
می شود اتاق بازرگانی پارلمان بخش خصوصی است، گفت: 
هر چند اتاق بازرگانی، به عنوان تنها پارلمان بخش خصوصی، 
نهادی مستقل قلمداد می شــود اما به دلیل مسائل متعددی 
همچون عدم شفافیت مالی این جایگاه را ندارد.وی ادامه داد: 
از حدود ۲۰ سال گذشته، مسیرهای درآمد متعددی برای اتاق 
بازرگانی همچون مشارکت در سود شرکت های بزرگ در نظر 
گرفته شد.رهگشــای تصریح کرد: در کمترین حالت تمامی 
اعضای اتاق بازرگانی موظف اند، ۴ در هزار درآمد خود را به اتاق 
بازرگانی بپردازند؛ هر چند برخی از این شرکت ها مبالغ دیگری 
از جمله حق عضویت، هزینه تمدید کارت بازرگانی و ۳ در هزار 

درآمد خود را نیز به این نهاد می پردازند.
 درآمد ۲۴۰۰ میلیارد تومانی اتاق بازرگانی 

تنها از ۲۰ شرکت بورسی
این کارشناس حوزه اقتصادی تصریح کرد: با توجه به برآوردها 
و صورت های مالی شــرکت ها منتهی به سال ۱۴۰۱، آن هم 

برای ۲۰ شرکت صنعتی )نفت، گاز، پالایش، پتروشیمی، معدن( 
حدود ۵۹ هزار میلیارد تومان سود شرکت ها بوده که در واقع ۲ 

هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان به اتاق بازرگانی پرداخت شد.
عدم شفافیت درآمد اتاق بازرگانی

رهگشــای، عدم شفافیت مالی را عامل اصلی بستر ناایمن 
و فساد زاد دانســت و گفت: موضوع اصلی و چالش ما عدم 
شــفافیت درآمد اتاق بازرگانی است. این موضوعات می تواند 
ریشه بسیاری از مسائل فارغ از اینکه هیئت نمایندگان و رئیس 
اتاق بازرگانی چه کسی است، باشد.وی بر ضرورت شفاف سازی 
مالــی در اتاق بازرگانی تاکید کرد و گفت: نحوه هزینه بودجه 
اتاق بازرگانی، شفاف نیست، نه ما و نه کسانی که بیرون از اتاق 
بازرگانی هستند، نمی توانند ادعایی در این زمینه داشته باشیم. 
اعضای این هیات باید در خصوص میزان بودجه شفاف سازی 

کنند.
این کارشــناس اقتصادی بیان کرد: وقتی اتاق بازرگانی به 
عنوان بخش خصوصی همیشــه از دولت انتظار شفافیت و 
جلوگیری از رانت را داشته است و حتی مدعی پیش رو بودن در 
این امر بوده؛ انتظار می رود در بودجه اتاق بازرگانی نیز شفافیت 

حداقل برای اعضا برقرار شود.رهگشــای ادامه داد: براساس 
قانــون، این بودجه باید از گردش خزانه وزارت اقتصاد به اتاق 
بازرگانی اختصاص پیدا کند، یعنی شرکت ها نباید با خود اتاق 
بازرگانی وارد تعامل شوند.وی مطرح کرد: این اقدام اولین گام 
برای شفافیت بودجه اتاق بازرگانی است که در طول سال های 
اخیر کاملا غیر شــفاف و بدون پاسخگویی هزینه شده است 
و حتی نسبت آن با منافع کشور مشخص نیست. رهگشای 
تصریح کرد: در واقع وزارت اقتصاد به وظیقه قانونی خود عمل 
نکرده اند به طوری که اگر انجام می شد اکنون میزان درآمد دقیق 

اتاق بازرگانی مشخص بود.
این کارشناس حوزه اقتصادی بیان کرد: البته در بودجه سال 
۱۴۰۱ جهت رفع نواقص گردش میزان درآمدهای شرکت ها در 
خزانه تلاش هایی صورت گرفت اما انتظار داشتیم که امسال 
نهادهایی مثل وزارت اقتصاد در این زمینه نقش آفرینی بیشتری 
داشته باشند و به وظیفه قانونی خود یعنی واسطه ارتباط بین 

شرکت ها و اتاق عمل می کردند.
وی در ادامه عنوان کرد: حتی اگر شخصی بر صلاحیت فردی 
جهت حضور در انتخابات اتاق بازرگانی تاکید کند، باز هم عملا 

مشکلات این حوزه برطرف نخواهد شد.
 پول سرسام آور که فولاد مبارکه

 به پای اتاق بازرگانی ریخت!
سید حســین معروف - عضو سابق هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی - ضمن ارائه تاریخچه درآمدی اتاق بازرگانی، گفت: 
اتاق بازرگانی تا سال ۱۳۸۷ صرفا توسط حق عضویت پرداختی 
اعضا اداره می شــد.وی ادامه داد: در ســال ۱۳۸۷ یک ردیف 
جدیدی به درآمد اتاق بازرگانی اضافه شــد، آن هم اخذ ۳ در 

هزار درآمد مشمول اعضا به هنگام تمدید کارت بازرگانی بود.
عضو ســابق هیئت نمایندگان اتــاق بازرگانی بیان کرد: بر 
اساس قانون در سال ۱۳۹۰  مقرر شد که یک در هزار فروش 
شرکت های عضو دریافت شود.  پس از پی بردن به اختلاف 
این اعداد، به اصلاح آن پرداختند و آن را به ۴ در هزار ســود 
تبدیل کردند.وی ادامه داد: اگر قانون مجلس ایراد دارد، باید به 

اصلاح آن بر آیند، نه اینکه برخلاف قانون عمل کنند.

معروف گفت: متاسفانه با یک مجموعه شفافی مواجه نیستیم، 
بخش خصوصی واقعی بیــش از ۱۶ میلیارد تومان پرداخت 
نمی کنند اما شرکتی همچون فولاد مبارکه اصفهان تنها سالیانه 

حدود ۴۰۰ یا ۵۰۰ میلیارد تومان پرداخت می کند.
جدال بر سر ریاست اتاق بازرگانی

عضو ســابق هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی گفت: جنجال 
بر ســر ریاســت اتاق بازرگانی آن هم بر سود کلان موضوع 
کوچکی نیست.وی افزود: با توجه به اینکه قانونگذار حکیم اما 
به نظر می رسد کار بیهوده ای در این جا صورت گرفته است؛ 
تا زمانی که مجلس  ناظری برای اتاق بازرگانی تعیین نکرده 
باشد، کار بیهوده ای را صورت داده اند.معروف ادامه داد: متاسفانه 
هیچ نهادی بر اتاق بازرگانی نظارت نمی کند. البته شورای عالی 
نظارت به علت اختلافات حقوقی موجــود در انتخاباتی که 

گذشت، وارد عمل شده است.
اتاق بازرگانی نباید پناهگاه سیاسیون شود

عضو سابق هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی با تاکید بر اینکه 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران باشگاه سیاسی 
نیســت، افزود: اتاق بازرگانی نباید پناهگاه سیاســیون شود، 
شــخصی در صدا و سیما به صراحت اعلام کردند که قدرت 
من ذاتی است، آن شخص انتخاب نشود یکی دیگر از اعضای 
ما به عنوان رئیس اتاق بازرگانی انتخاب می شود. آیا کسی در 
خصوص حضور یک فرد سیاسی در این جایگاه سوال کرده 
است؟وی بیان کرد: اتاق بازرگانی در لفظ منتقد رانت است اما 

تعرف این پول چیست و در مقابل چه خدمتی ارائه می شود؟
معروف، ضمن ارائه جوابیه اتاق بازرگانی نسبت به این انتقادها، 
گفت: در بند آخر این نامه آمده است که اتاق موظف است مبالغ 
دریافتــی را در محل های مقرر هزینه کند و گزارش آن را به 
مراجع ذی ربط ارائه کند، توصیه اکید می شــود که از تخفیف 
رقم و تعطیلی اجرای قانون و نیز از هزینه کرد مبالغ دریافتی 
در غیر از محل های فوق الذکر خودداری شــود تا گرفتارهای 
اداری و قضایی نیز پیش نیاید.عضو سابق هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی افزود: ما خواستار باز شدن پرونده دوباره اتاق بازرگانی 

جهت تحقیق و تفحص از عملکرد اتاق هستیم.

ابهامات مالی عجیب و غریب در اتاق بازرگانی

درآمد حدود ۱۰ هزار میلیارد تومانی اتاق بازرگانی! انتقاد وحیدی از عدم رسیدگی به طرح ساماندهی 
نیروهای غیررسمی آموزش و پرورش

یک عضو کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی از عدم 
رسیدگی به طرح ساماندهی نیروهای غیررســمی آموزش و پرورش که 

۱۲۰ امضاء برای بررسی اولویت دار آن وجود دارد، انتقاد کرد.
محمد وحیدی در تذکری در جلســه دیروز مجلس بیان کرد: ما برخی طرح هایی داریم که 
بسیار حائز اهمیت هستند اما در دستور کار مجلس قرار نمی گیرند.به گزارش ایسنا، این عضو 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس ادامه داد: طرح ساماندهی نیروهای غیررسمی آموزش و 
پرورش ۱۲۰ امضاء دارد تا با اولویت رسیدگی شود همچنین پیشنهاد بررسی این طرح براساس 
اصل ۸۵ قانون اساسی نیز مطرح است اما به آن رسیدگی نمی شود و در دستور کار قرار نمی گیرد 
اما یکباره یک طرح برای اصلاح عبارتی مستقیم از کمیسیون به صحن مجلس می آید و به 

بحث گذاشته می شود.

 گودرزوند چگینی: مالیات بر ارزش افزوده صرفا
 باید از حلقه آخر گرفته شود

نایب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه در مجلس گفت: مالیات بر ارزش 
افزوده مانند سایر کشورها باید صرفا از حلقه آخر گرفته شود نه این که در 

طول حلقه چندین بار از بخش های مختلف این مالیات اخذ شود.
مهرداد گودرزوند چگینی در تذکری شفاهی در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: از سازمان امور مالیاتی انتظار می رود مالیات بر ارزش افزوده را براساس فرآیند قانونی 
و براساس آنچه که در سایر کشورها اتفاق می افتد صرفا از آخرین حلقه یعنی مصرف کننده 
دریافت کند.وی در ادامه اظهار کرد: این که چندین بار مالیات بر ارزش افزوده از طول حلقه گرفته 
شود صرفا باعث بالارفتن قیمت ها و ایجاد تورم در جامعه می شود.به گزارش ایسنا، نایب رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه در مجلس تصریح کرد: از سازمان امور مالیاتی درخواست داریم که به 

صورت جدی به این موضوع توجه کرده و مالیات بر ارزش افزوده را فقط از حلقه آخر اخذ کند.

 صحبت  از آزادسازی قیمت ها 
بدون لحاظ افزایش حقوقها محلی از اعراب ندارد

نائب رئیس کمیسیون صنایع مجلس گفت:برخی افراد زمانیکه به قیمت گذاری 
محصولات می رسیم به صورت جدی از آزادسازی قیمت ها دفاع می کنند اما 
به تناسب آن صحبتی از افزایش عادلانه حقوق ها نمی شود، اگر می خواهیم 

قیمت ها را آزاد کنیم، حقوق ها نیز باید به تناسب به روز و واقعی شود.
مهدی عسگری درباره عدم تناســب افزایش قیمت کالاها و خدمات با میزان رشد حقوق 
کارمندان و کارگران، گفت: ما با یک چرخه معیوب در مباحث اقتصادی و قیمت گذاری روبه رو 
هستیم؛ یکی از این مشکلات تعیین میزان افزایش حقوق ها متناسب با تورم است به عبارتی 
وقتی نوبت به افزایش حقوق  کارمندان و کارگران می رسد، بیان می شود که این افزایش موجب 
تورم خواهد شد که این نگاه در سال های اخیر موجب شده افزایش حقوق حتی کمتر از نصف 

تورم باشد.
نماینده مردم کرج ، اشــتهارد و فردیس در مجلس ادامه داد: درعین حال وقتی به ســراغ 
قیمت گذاری محصولات و خدمات می رویم، محاسبات بسیار دقیقی از جمله درخصوص تغییر 
قیمت مواد اولیه و هزینه های تولید متناسب با افزایش نرخ دلار انجام می شود و قیمت ها متناسب 

با نرخ تورم رشد پیدا می کند.
وی در گفت وگو با خانه ملت اضافه کرد: چگونه هنگام قیمت گذاری کالاها و خدمات، قیمت 
تمام شده به دقت محاسبه و به روز می شود، اما این شیوه برای میزان افزایش حقوق به کار گرفته 
نمی شود، به طور مثال در حالیکه نرخ تورم بیش از ۴۰ درصد بود اما حقوق فقط ۲۰ درصد رشد 
داشت و تکرار این موضوع در سنوات متوالی موجب شده، قدرت خرید مردم کاهش مضاعف پیدا 
کند در واقع تورم به صورت تصاعدی افزایش داشته اما در مقابل قدرت خرید پایین مانده است 

که این موجب خسارت به حقوق بگیران شده است.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه بنده اعتراض خود به این شیوه را در جریان 
بررسی بودجه  سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ و هنگام بررسی کلیات بودجه مطرح کردم، تصریح کرد: 
دولت موظف است که حقوق ها را معادل تورم افزایش دهد اما به دلیل برخی بهانه های مرسوم از 
این کار خودداری می کند درحالیکه دولت یا باید تورم را کنترل کند و یا لااقل با افزایش عادلانه 
حقوق، قدرت خرید کارمند و کارگر را حفظ کند.عسگری افزود: بنابر محاسبات، تأثیر افزایش 
۵۷درصدی حقوق کارگران در سال ۱۴۰۱ در تورم عمومی حدود ۳درصد بوده است به عبارت 

دیگر حقوق بیشتر از آنکه علت تورم باشد متأثر از تورم آب می رود.
نائب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس ادامه داد: برخی افراد زمانیکه به قیمت گذاری 
محصولات می رســیم به صورت جدی از آزادسازی قیمت ها دفاع می کنند اما به تناسب آن 
صحبتی از افزایش عادلانه حقوق ها نمی شود، اگر می خواهیم قیمت ها را آزاد کنیم، حقوق ها نیز 
باید به تناسب به روز و واقعی شود به عبارتی دیگر اگر قرار است قیمت ها با دلار سنجیده شود، 

باید حقوق ها نیز با همین معیار افزایش یابد.

یک پیش بینی از آینده قیمت دلار؛ 
آل اسحاق: منتظر سقوط قیمت دلار باشید

رییس اتاق بازرگانی ایران و عراق، گفت: طی یک سال گذشته ثبات نسبی بر 
بازار ارز حاکم بوده؛ بنابراین افزایش نرخ ارز در شرایط فعلی از نظر اقتصادی 
منطقی ندارد؛ چون دسترسی به منابع ارزی نسبت به گذشته بهتر شده و 

نوسانات ارزی در دامنه محدود کنترل شده است.
رییس اتاق بازرگانی ایران و عراق گفت: طی یک سال گذشته ثبات نسبی بر بازار ارز حاکم بوده؛ 
بنابراین افزایش نرخ ارز در شرایط فعلی از نظر اقتصادی منطقی ندارد؛ چون دسترسی به منابع 

ارزی نسبت به گذشته بهتر شده و نوسانات ارزی در دامنه محدود کنترل شده است.
به گزارش خبرآنلاین، رسانه های همسو با دولت و موافقان سیاست های دولت سیزدهم این 
نکته را عنوان می کنند که دلیل اقتصادی برای افزایش قیمت دلار وجود ندارد.یحیی آل اسحاق، 
رییس اتاق ایران و عراق که ثبات قیمت دلار در هشت ماه را دستاورد بزرگ دولت سیزدهم و 
بانک مرکزی می دانست، حالا در سخنانی تازه گفته است که دلیلی اقتصادی برای افزایش نرخ 

دلار وجود ندارد و این جو هیجانی به زودی برطرف خواهد شد.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و عراق با اشاره به این موضوع که عملیات تروریستی کرمان هیچ 
ارتباطی با بازار ارز ندارد، گفت: طوفان الاقصی نمونه مشابه این اتفاق است؛ چون در همان زمان 
متغیر های اقتصادی تغییر چندانی نداشتند؛ اما تعدادی از رسانه های مخالف دولت می خواستند با 
ایجاد جو روانی نرخ دلار را بالا ببرند.وی افزود: در زمان جنگ غزه دلار به صورت مقطعی و 
کوتاه مدت بالا رفت؛ اما به علت ثبات در متغیر های اقتصادی دلار به دامنه قبلی خود بازگشت؛ 
بنابراین مردم و فعالان اقتصادی دیگر فریب رسانه های معاند را نمی خورند و می دانند افزایش 
قیمت دلار مقطعی خواهد بود.آل اسحاق عنوان کرد: طی یک سال گذشته ثبات نسبی بر بازار ارز 
حاکم بوده؛ بنابراین افزایش نرخ ارز در شرایط فعلی از نظر اقتصادی منطقی ندارد؛ چون دسترسی 

به منابع ارزی نسبت به گذشته بهتر شده و نوسانات ارزی در دامنه محدود کنترل شده است.

 محاسبه مالیات خانه های خالی
 را غیرممکن کرد

مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی کشور گفت: ارسال مرحله ای 
اطلاعات خانه های خالی توســط وزارت راه و شهرسازی به این سازمان، 

محاسبه مالیات برای مالکان این خانه ها را غیرممکن می سازد.
شاهین مستوفی با اشاره به تکلیف قانونی اخذ مالیات بر خانه های خالی در اجرای تبصره )۷( 
ماده )۱۶۹( مکرر قانون مالیات های مستقیم، اظهار کرد: بر اساس این ماده قانونی، وزارت راه 
و شهرســازی موظف بود حداکثر ظرف مدت شش ماه پس از تصویب قانون )خردادماه سال 
۱۴۰۰( سامانه ملی املاک و اسکان کشور را ایجاد و امکان دسترسی برخط به سامانه مذکور 
را برای سازمان امور مالیاتی کشور ایجاد کند.وی افزود: سازمان امور مالیاتی کشور نیز مکلف 
است براساس اطلاعات دریافتی از سامانه فوق، تا پایان تیرماه هرسال مالیات متعلق به مالکان 

واحدهای مشمول ماده )۵۴( مکرر قانون مذکور را به ایشان اعلام نماید.
به گزارش تجارت نیوز، مســتوفی با بیان اینکه امکان دسترسی سازمان امور مالیاتی کشور 
به اطلاعات ســامانه ملی املاک و اسکان کشور در آذرماه ســال ۱۴۰۲ از سوی وزارت راه و 
شهرســازی به این سازمان ارائه شد، تصریح کرد: بر این اساس در مرحله اول در آذرماه سال 
جاری، اطلاعات مربوط به ۱۹ هزار و ۲۹۹ واحد مسکونی خالی و در مرحله دوم در دی ماه سال 
جاری، اطلاعات مربوط به ۴۰ هزار و ۲۶۳ واحد  مسکونی خالی در سال ۱۴۰۱ به سازمان امور 

مالیاتی کشور از طریق سامانه ارتباطی ارسال شده است.
مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور با اشاره به اینکه ارسال مرحله ای 
اطلاعات توسط وزارت راه و شهرسازی به این سازمان عملًا محاسبه مالیات برای مالکان را برای 
این سازمان غیرممکن می کند افزود: محاسبه مالیات املاک مسکونی خالی برای هر فرد مستلزم 
در اختیار داشتن اطلاعات کامل خانه های خالی آن فرد در کل کشور است چراکه مالیات فردی 
که دارای بیش از پنج واحد خانه خالی )۶ دانگ( است برای تمامی املاک وی معادل دو برابر 
حالتی است که کمتر از پنج واحد خانه خالی دارد. مستوفی خاطرنشان کرد: سازمان امور مالیاتی 
در حال مکاتبه با وزارت راه و شهرسازی است تا اطلاعات نهایی املاک مسکونی خالی مربوط 
به سال ۱۴۰۱ را صرفاً در یک مرحله از آن وزارتخانه دریافت کند تا نسبت به محاسبه مالیات و 

اعلام آن به مالکان در فرصت باقی مانده تا پایان سال ۱۴۰۲ اقدام کند.

اخبار کوتاه 

فاصله زیاد هزینه ها و دستمزد دریافتی کارگران باعث دلسردی از اشتغال 
در واحد های تولیدی شده است و اگر تورم مدیریت نشود افزایش زیر 

۴۰درصد حقوق به مصلحت کارگران نیست.
به گزارش تجارت نیوز،  چالش تعیین دستمزد در ماه های پایانی سال مهمترین موضوع 
کارگران است چرا که تعیین دستمزد به معنی این است که کارگران در سال بعد باید بدانند 
با رقمی که دریافت می کنند چگونه امورات خودرا سپری کنند.در شرایطی که قیمت کالا ها 
روزانه تغییر می کند، کارگر قدرت پس انداز که هیچ، قدرت تأمین امورات روزانه خود را ندارد، 
نگرانی برای اینکه دستمزد چقدر تغییر می کند طبیعی است.قدرت خرید کارگران طی سال 
جاری به حدی کاهش یافته است که بسیاری از کارگران اعلام می کنند ترجیح می دهند 
با رانندگی در تاکسی های اینترنتی و دستفروشی کسری حقوق خود را جبران کنند که در 
بسیاری از خانواده ها جبران هم نمی شود. فصل چانه زنی برای حقوق و دستمزد کارگران 
در سال ۱۴۰۳ این روز ها در شرایطی داغ است که برخی اظهارنظر های دولتی مبنی بر 
دامن زدن افزایش دستمزد به تورم، منجر به بروز نگرانی های جدی در جامعه کارگری 
کشور شده است.افزایش هزینه های زندگی و پایین بودن دستمزد مصوب شورای عالی 
کار باعث شده است به اعتقاد فعالان کارگری جوانان تحصیل کرده و غیرتحصیل کرده 
تمایل به کار مولد و تولیدی نداشته باشند. متأسفانه یکی از دلایلی که مشاهده می کنیم در 
برخی از فرصت های شغلی کار است؛ اما نیروی کار نیست، بحث حقوق و دستمزد است، 
کارگران ترجیح می دهند به جای اینکه در یک واحد تولیدی مشغول کار شوند، به سمت 
مشاغل کاذب و دلالی بروند، چرا که سود بیشتری دارد، مشاغل کاذب درآمد بیشتری از 
درآمد تعیین شده کارگران تحت پوشش قانون کار دارد، با هزینه هایی که کارگران برای 
بحث مسکن دارند، بخشی از حقوقشان صرف هزینه مسکن می شود، بنابراین ترجیح 
می دهند مشاغل کاذب را انتخاب کنند.فعالان بازار کار معتقد هستند سیاست افزایش 
حداقلی دستمزد کارگران با هدف مهار تورم نتیجه عکس خواهد داد، زیرا باعث خروج 
نیروی کار از بخش تولید می شود که در نتیجه تقاضا از تولید پیشی می گیرد و این مسئله 
به تورم دامن می زند.حمید حاج اسماعیلی، کارشناس حوزه کار و فعال کارگری با ابراز اینکه 
دستمزد بر اساس خط فقر در کلان شهر ها مانند تهران باید ۲۵ میلیون تومان باشد، گفت: 
حداقل دستمزد بر اساس خط فقر البته منظور خط فقر مطلق نیست که مختص به ارزاقی 
است که فقط برای مرگ ومیر تعریف می شود، اما در خط فقر نسبی حداقل دستمزد برای 
کلان شهر ها باید ۲۵ میلیون تومان و برای شهرستان ها نباید کمتر از ۲۰ میلیون تومان 
باشد. وی بیان کرد: باید به نیروی انسانی به عنوان سرمایه این کشور توجه کنیم. بدانیم 
اگر دستمزد کافی به کارگران و نیروی کار خود پرداخت نکنیم روند توسعه در کشور دچار 
مشکل می شود و همچنین هزینه بیشتری در بزهکاری اجتماعی باید بپردازیم؛ ضمن 
اینکه اگر میزان دســتمزد مطابق با نرخ تورم باشد دیگر نیاز به پرداخت یارانه نیست و 
فقط اقشار تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی باید یارانه دریافت کنند.حاج اسماعیلی در 
مقایسه میزان دریافتی کارگران در ایران و سایر کشورها، گفت: در کشور های اروپایی و 
آمریکایی متوسط دستمزد ساعتی بین ۲۳ تا ۲۶ یوروست، در ایران این عدد به سختی در 
ماه بابت ۱۹۲ ساعت کار کارگر، به ۱۶۰ تا ۱۷۰ دلار می رسد. اگر کسی ۱۰۰ دلار دریافتی 
داشته باشد حدود ۵ میلیون تومان می شود؛ بنابراین حداقل حقوق که در ایران حدود ۷ 

میلیون و ۲۰۰ هزار اســت به ۱۵۰ دلار هم نمی رسد، این عدد در ترکیه حداقل حقوق 
ماهیانه ۳۰ میلیون تومان است.وی تصریح کرد: میزان دستمزد در ایران نسبت به جهان 
در سطح پایینی قرار دارد و اگر خوش بینانه نگاه کنیم بین ۱۸۰ کشور رتبه ای بهتر از ۱۵۰ 
نداریم، این موضوع برای کشوری که منابع خدادادی بسیار دارد و کشوری غنی با جمعیت 
پایین مطلوب نیست، چنین برخورد هایی در حرکت توسعه ای کشور تأثیرگذار است، منابع 
موجود باید صرف امور رفاهی جامعه شود.حاج اسماعیلی معتقد است: مسئولان علاقه ای به 
افزایش دستمزد ندارند. در یکی دو سال اخیر که دستمزد دچار تنش و چالش جدی شده 
است هنگامی که اظهارنظر مسئولان را می شنویم، می بینیم علاقه مند نیستند دستمزد ها 
افزایــش پیدا کند، این موضوع را با بهانه های مختلف مثل اینکه تورم ایجاد می کند و 
می تواند کسری بودجه را بیشتر کند، توجیه می کنند. وظایف اصلی دولت ها در تمام دنیا 
ایجاد رفاه برای مردم است، رفع نیازمندی مردم اولویت است. برنامه ریزی مدیران بالادست 
باید به گونه ای باشد که درآمد کافی برای نیروی کار ایجاد کند و نیروی کار با آرامش بتواند 
کار کند و زندگی کند؛ ضمن اینکه در چرخه محرکه توسعه کشور بتواند نقش آفرین باشد.

علی بابایی کارنامی، رئیس فراکســیون کارگری مجلس شــورای اسلامی اخیراً در 
خصوص افزایش حقوق کارگران اظهار کرد: بنا بود اگر تورم کنترل نشود، بر اساس مصوبه 
شورای عالی کار، در میزان مزد کارگران تجدیدنظر شود، ولی متأسفانه این کار اتفاق نیفتاد 
و اظهارنظر ضدونقیضی در دولت صورت می گیرد.وی در رابطه با افزایش حقوق کارگران 
برای سال ۱۴۰۳، گفت: بحث تعیین مزد کارگران در کشور برنامه بسیار حیاتی و مهم 
است و ارتباطی هم با موضوع مزد کارمندان ندارد، چون بر اساس ماده ۴۱ قانون کار و ماده 
۹۶ قانون سازمان تأمین اجتماعی، نحوه تصمیم گیری درباره مزد کارگران به عهده مرجع 
دیگری است و به طور مستقیم ارتباطی با قوانین مصوب ندارد.وی ادامه داد: ما در سال قبل 
انتقاد شدیدی به دولت داشتیم و الآن هم داریم به دلیل اینکه توقع داشتیم دولت محترم 
چارچوبی را طراحی کند که متناسب با تورم و سبد معیشت، حقوق ها را افزایش دهد و بنا 
بود اگر تورم کنترل نشود، بر اساس مصوبه شورای عالی کار، در مزد کارگران تجدیدنظر 
شود، ولی متأسفانه این کار اتفاق نیفتاد و اظهارنظر ضدونقیضی در دولت صورت می گیرد 
که فضای خوبی نیست.بابایی نماینده مردم ساری در مجلس در خصوص نامه فراکسیون 
کارگری به وزیر کار، اظهار کرد: چند بار درخصوص تجدیدنظر در حقوق کارگران به وزیر 
کار نامه نوشتیم حتی جلساتی با حضور وزیر کار برگزار کردیم که در خصوص مسکن ملی 
کارگران تصمیماتی گرفته شد و قرار بود در خصوص مزد کارگران هم جلسه ای برگزار 
شود که انجام نشد؛ به نظر من وزیر کار باید فکر عاجلی در این خصوص انجام دهد، زیرا 
کارگران با توجه به تورم دچار چالش هستند و اگر این اتفاق نیفتد کارگران در سال آینده 
با چالش جدی تری مواجه خواهند شد.وی تصریح کرد: ما باید برای کارگران فکر اساسی 
کنیم در غیر این صورت نارضایتی شدیدی میان کارگران ایجاد می شود. جلسه شورای عالی 
کار برای ترمیم حقوق ها باید برگزار شود و هنوز هم درخواست برگزاری این جلسه را داریم 
و تصمیمات باید از ماه ششم به بعد اتخاذ و معوقات هم باید پرداخت شود؛ بنابراین ما 

منتظر تصمیم دولت هستیم.
بابایی کارنامی در خصوص افزایش حقوق کارگران برای سال آینده گفت: تا تورم مدیریت 

نشود افزایش زیر ۴۰ درصد حقوق به مصلحت کارگران نیست.

یک نماینده مجلس گفت: هنگامی که حادثه  ای پیش می آید باید 
یک دستگاهی مسئولیت آن را بپذیرد و پاسخگو باشد که این 
رویه را ما نداریم و همه به گونه ای موضوع را به همدیگر پاس 
می دهنــد. آن یکی دیگری را به کوتاهی و قصور متهم می کند. 
بالاخره باید این شــجاعت را داشــته باشیم هنگامی که یک 
اقدام تروریستی انجام می گیرد، دستگاهی بپذیرد که در حوزه 
اطلاعات، عملیات، پیشگیری و پیش بینی کوتاهی داشته  است. 
در حال حاضر یکی از مشکلات مان این است که در این چارچوب 
کسی نیست که بیاید مسئولیت را بپذیرد و بگوید که ما یک جایی 

کوتاهی و قصور کرده ایم و نهایتا عذرخواهی هم کند.
شهریار حیدریدرباره رد صلاحیت برخی از چهره ها از سوی هیأت نظارت بر 
انتخابات گفت: یکســری مشکلات امسال بر خلاف سال های گذشته وجود 
داشت که ثبت نام ها زیاد شد. قانونی که امسال اجرایی شد، بعد از اصلاحات قوانین 
گذشته و تا حدودی تجربه اول بود، نزدیک به ۵۰ هزار نفر در مرحله پیش ثبت نام 
شرکت کردند. ریزش اولیه به خاطر نواقص پرونده بود و بخش عمده ای در آنجا 
رد شدند، بخشی هم در مرحله هیات اجرایی رد شدند. در مرحله دوم که هیات 
نظارت بود یک مقدار بررسی ها بیشتر شد و تعدادی هم آنجا رد و تایید شدند.
نماینده قصر شیرین در مجلس با اشاره به این که  مرحله بعدی بررسی ها از سوی 
شــورای نگهبان است و زمان اعتراض فرا رسیده و می توان اعتراصات را ثبت 
کرد، ادامه داد: ان شاالله آنچه که اتفاق می افتد با بررسی دقیق تر و با ملاحظات 
دغدغه های مقام معظم رهبری باشــد. واقعیت این است در بعضی حوزه های 
انتخابیه مردم انتظار دارند تعداد بیشتری داوطلب تایید شوند تا بتوانند افرادی را که 
از نظرشان توانایی و شایستگی دارند، انتخاب کنند. از جمله حوزه انتخابیه خود من 
که قصر شیرین است مردم آنجا چشم انتظار تایید صلاحیت های بیشتری هستند، 
هر چقدر افراد بیشتری در انتخابات حضور داشته باشند، انتخاب  راحت تر و آسان تر 
است و در نتیجه مشارکت بیشتر خواهد شد. از این منظر قطع به یقین شورای 
نگهبان ملاحظات مقام معظم رهبری و دغدغه های ایشان درباره انتخابات و 
مشارکت بالا را لحاظ کرده و آنها را در نظر خواهد گرفت.حیدری درباره اظهارنظر 
وزیر کشور مبنی بر این که  ۳۰ درصد رد صلاحیت ها به دلیل کمبود وقت برای 
بررسی بوده است، عنوان کرد: به نظرم این حرف خیلی جالبی نیست که بگویند 
ما وقت نداشتیم، این تضییع حقوق دیگران را اثبات می کند. اگر وقت نداشتند 
می توانســتند همه را تایید کنند و بعد در فرصت  های بعدی مابقی را بررسی 
می کردند. طبیعتا در مورد آن تعدادی که شرایط ثبت نام نداشتند و در مرحله اول 
که چندهزار نفر هم بودند، مسئولان انتخابات قادر به بررسی نبودند اما در مورد 

بقیه که شرایط لازم را داشتند وظیفه دستگاه های نظارتی و مراجع پنج گانه بود 
که باید حتما در زمان مقرر پاسخ می دادند تا فرمانداری ها و هیات های اجرایی 
شهرستان ها در موعد مقرر جواب دهند.وی بیان کرد: این گونه کار هیأت نظارت 
سنگین می شود و در مرحله بعدی کار شورای نگهبان سنگین تر خواهد شد. به 
هرحال امسال سال اول تجربه این قانون بود که قابل نقد است؛ هم از نظر میزان 
ثبت نام ها و هم از نظر محدود کردن وظیفه نظارتی نمایندگان در چارچوب قانون 
اساسی تعیین شده است.این نماینده مجلس در گفت وگو با ایلنا،  اظهار داشت: 
این نقدهای جدی به قانون انتخابات وجود دارد و ان شاالله امیدوارم دوره بعد این 
نواقص جمع شود و یک قانون جامع برای انتخابات داشته باشیم که چارچوب 
آن به گونه ای باشد که تکلیف انتخاب کنندگان، انتخاب شنوندگان و دستگاه های 
اجرایی به واسطه آن روشن شود.وی درباره انتقادات به عملکرد وزارت کشور در 
خصوص تامین امنیت و اظهارات همزمان وزیر کشور درخصوص تغییر نام سامانه 
اسنپ فود، بیان کرد: مسئول امنیت داخلی کشور بر عهده وزارت کشور است. 
ولی دستگاه های مختلف متولی امنیت هستند و این وظیفه در چارچوب شورای 
امنیت کشور، شورای عالی امنیت ملی، شورای تامین استان  و شهرستان ها قابل 
تعریف است. مجموع و خلاصه این  کارکردها بر عهده شورای امنیت کشور که 
به صورت خاص باید به موضوعات امنیتی ورود کند، است. شورای عالی امنیت 
ملی تصمیماتش کلان تر و ملی تر از شورای امنیت کشور است.وی خاطرنشان 
کرد: از یک منظر باید از این دستگاه ها تقدیر کرد که توانستد امنیت مناسبی را در 
کشور تامین کنند از منظر دیگر  هم هنگامی که حادثه  ای پیش می آید باید یک 
دستگاهی مسئولیت آن را بپذیرد و پاسخگو باشد که این رویه را ما نداریم و همه 
به گونه ای موضوع را به همدیگر پاس می دهند. آن یکی دیگری را به کوتاهی 
و قصور متهم می کند. بالاخره باید این شجاعت را داشته باشیم هنگامی که یک 
اقدام تروریستی انجام می گیرد، دستگاهی بپذیرد در حوزه اطلاعات، عملیات، 
پیشگیری و پیش بینی کوتاهی  داشته  است.نماینده قصرشیرین با بیان این که 
چارچوب ها در حوزه شورای امنیت مشخص شده است، اظهار داشت: در حال 
حاضر یکی از مشکلات مان این است که در این چارچوب کسی نیست که بیاید 
مسئولیت را بپذیرد و بگوید که ما یک جایی کوتاهی و قصور کرده ایم و نهایتا 
عذرخواهی هم کند. الان چیزی که در بررسی های ما وجود دارد همین خلاء 
است. بنابراین ما باید بپذیریم یک خلائی در کارکردها و رویه ها وجود دارد. چرا 
باید ۲ نفر از تاجکستان بیایند در قلب ایران عملیات کنند، تعداد زیادی از مردم را 

شهید و مجروح کنند و ما بعد از حادثه دنبال این باشیم که چه شد؟
وی ادامه داد: ما باید قبل از وقوع حادثه، این ها را کشف کنیم. علاج واقعه قبل 

از وقوع مهم است. پیشگیری مهم است. 

افزایش زیر ۴۰درصد حقوق به  مصلحت کارگران نیست  ردصلاحیت ۳۰ درصدی افراد به دلیل کمبود وقت 
یعنی اثبات تضییع حقوق دیگران

دولت مدتی پیش اعلام کرد که سقف وام مســکن روستایی را به 35۰ میلیون تومان 
افزایش داده اســت؛ با این حال اکنون مردم می گویند برخی شعب بعد از گذشت حدود 
یک هفته از زمان ابلاغ دســتوالعمل وام، از پرداخت این تسهیلات با سقف جدید امتناع 
می کنند. در این میان، بنیاد مسکن نیز در این زمینه سکوت کرده و آماری نیز در این زمینه 

منتشره نمی شود.
 مدتی پیش بود که وزیر راه و شهرسازی به زمزمه های مربوط به افزایش سقف وام مسکن روستایی مهر تایید 
زد و از تصویب افزایش وام نوسازی و ساخت مسکن روستایی از ۲۰۰ میلیون به ۳۵۰ میلیون تومان خبر داد.در این 
راستا دهم دی ماه قرار شد متقاضیان این تسهیلات، با مراجعه به شعب ۹ بانک عامل، تقاضای خود را با مبلغ ۳۵۰ 
میلیون تومان به ثبت برسانند. با این حال، مشاهدات میدانی ابعاد ضد و نقیضی از پرداخت این وام را نشان می دهد.

امتناع بانک ها از پرداخت وام 35۰ میلیونی مسکن روستایی
 برخی از متقاضیان این تسهیلات اعلام کرده اند که در همین تاریخ به شعب بانک های ارائه دهنده وام مسکن 

روستایی مراجعه کرده اما بانک ها از پرداخت این وام با سقف جدید، امتناع و اعلام کرده اند که بخشنامه جدیدی 
در این زمینه به آنها ابلاغ نشده است.

در نهایت نیز بر اساس گزارشی که تسنیم منتشر کرد، بانک مرکزی درباره چرایی عدم پرداخت تسهیلات 
مسکن روستایی اعلام کرده بود که بخشنامه افزایش رقم وام مسکن روستایی به تازگی به بانک ها ابلاغ شده و 

معمولا چند روز طول می کشد تا بانک ها بخشنامه را به شعب ابلاغ کنند.
حالا پس از گذشت حدود یک هفته، گزارش های مردمی در این زمینه حاکی از آن است که برخی شعب از 
پرداخت سقف ۳۵۰ میلیون تومانی امتناع می کنند. تحلیل بازار در این مورد نوشته است، این اطلاعیه در حالی از 
سوی بنیاد مسکن اعلام شده است که از آن روز تا کنون هیچ مقام مسئولی از بنیاد مسکن جزئیاتی در خصوص 

نحوه و میزان مراجعه متقاضیان به بانک های عامل ارائه نکرده است.
بی تدبیری دولت در تسهیلات مسکن

دولت همزمان با افزایش هزینه های مربوط به اجاره و مسکن از ابتدای سال جاری، سقف تسهیلات مربوط به 

این حوزه را افزایش داد. با وجود آنکه هر کدام از این تسهیلات در ابتدای اعلام آن، هیاهویی بین متقاضیان ایجاد 
کردند، اما دلایلی هم وجود داشت که مردم را ناامید کرد.برای مثال اقساط مربوط به وام خرید مسکن که با توجه 
به متوسط حقوق جامعه، امکان پرداخت اقساط ماهانه آن وجود ندارد و به تناسب افزایش قیمت اوراق تسهیلات 

مسکن، هزینه دریافت آن نیز از ۲۵۰ میلیون تومان فراتر رفته است.
البتــه در این مورد، مشــکل جدی تری نیز وجود دارد؛ امتناع بانک هــا از پرداخت وام های مربوط به بخش 
مســکن از این جمله است. اقســاط بلندمدت و سود کم این وام ها باعث شــده  است بانک ها ترجیح دهند، 
 سرمایه خود را در حوزه ای بخوابانند که هم سود بیشتری تولید کند و هم بازگشت اصل پول در زمان کمتری

 اتفاق بیفتد.
بنابراین به نظر می آید با این شرایط وعده های دولت در زمینه برنامه ریزی برای بازار مسکن به ویژه در زمینه 
تسهیلات، بدون فراهم کردن زیرساخت ها،  وعده ای بیش نباشد و در نهایت موتور خرید و ساخت مسکن را با 

شرایط فعلی به حرکت در نخواهد آورد!

پرداخت وام همچنان در پیچ!

یکی از نمایندگان مجلس با تاکید بر اینکه 
بر اساس قانون افزایش دریافتی ها باید 
مطابق نرخ تورم باشد، از دولت و مجلس 
خواست تا در مصوبات آتی مجلس، این 

موضوع را مورد نظر قرار دهند.
علیرضا سلیمی، نماینده مردم محلات و دلیجان در 
مجلس در جلسه دیروز در تذکری شفاهی خطاب به 
وزیر جهاد کشاورزی گفت: افزایش سرسام آور قیمت 

گوشت خارج از توان مردم عزیز است؛ آیا می دانید با دلار ۵۰ هزار تومانی هر کیلو گوشت حدود ۱۲ دلار و با 
دلار ۲۸ هزار تومانی حدود ۲۱ دلار برای آنها تمام می شود؟ آقای وزیر لطفاً تدبیر لازم را بفرمایید.

وی در تذکر دیگری به وزیر نیرو اظهار کرد: تعدادی از روستاهای ما همین الان دارای تنش آبی هستند و 
اگر امروز اقدام نکنید در فصول تابستان و بهار با مشکل جدی مواجه می شویم.

به گزارش ایسنا، این نماینده مجلس همچنین با بیان اینکه »واردات خودرو قانون مجلس است اما متأسفانه 
این قانون در پیچ و خم امور و بروکراسی اداری گرد و خاک می خورد«، در تذکری از وزیر صنعت، معدن و 
تجارت خواست تا هر چه سریع تر برای اجرای این قانون اقدام کند. سلیمی در پایان در تذکر دیگری تاکید کرد: 
بر اساس قانون افزایش دریافتی ها باید مطابق نرخ تورم باشد؛ دولت محترم و مجلس گران قدر این مورد را در 

مصوبات آتی مجلس مورد نظر قرار دهند.

سلیمی: قانون واردات خودرو در بروکراسی اداری خاک می خورد

 افزایش دریافتی ها 
باید طبق نرخ تورم باشد نماینده مردم تبریز در مجلس از سرعت و کیفیت و افزایش قیمت اینترنت انتقاد کرد و 

از رئیس سازمان برنامه و بودجه خواست پرداخت پاداش پایان خدمت بازنشستگان را 
تسریع کند.

روح اله متفکرآزاد در نشست دیروز مجلس در تذکر شفاهی خود خطاب به وزیر ارتباطات گفت: مردم از سرعت 
و کیفیت و اخیراً قیمت اینترنت بسیار ناراضی هستند، البته نباید سرعت و کیفیت آن را در اتاق شما چک کرد 
بلکه باید این مهم را از مردم جویا شد، آیا هزینه فیلترشکن کافی نبود که هزینه مازاد دیگری نیز بر مردم تحمیل 
کردید؟.نماینده مردم تبریز و آذرشهر و اسکو در مجلس خطاب به وزیر نیرو افزود: اگرچه مردم از ابتدای سال 
هزینه برق مصرفی خود را پرداخت کرده اند اما قبوض آنها از دی ماه از مبدأ فروردین و از مبدأ آبان برای صنایع 
تغییر داده شد و در دی ماه قبوض جدید با بدهی سنگین صادر کردند، آیا این کار انصاف و اخلاقی است.به 
گزارش خانه ملت، وی در ادامه خطاب به وزیر اقتصاد ادامه داد: در بحث نان و نانوایی قرار بود سامانه نانینو مشکل 
نان را حل کند اما خودش به یک مشکل جدی برای مردم تبدیل شد و میان مردم و نانوایان اختلاف انداخت، 
همچنین ضرر نانوایان را به دنبال داشت، ضمن آن که ۷ دستگاه که موظف به همکاری با نانینو بودند از این 
همراهی سر باز زدند، لذا لازم است که تدبیر شود. قرار بود ۹ درصد ارزش افزوده انتهای زنجیره پرداخت شود اما 
اکنون بخشی از این ارزش افزوده در حلقه های مختلف زنجیره اخذ می شود.متفکرآزاد با انتقاد از عملکرد رئیس 
سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: یک سال و نیم تأخیر در پرداخت پاداش پایان خدمت بازنشستگان حق الناس 
است چرا که این پول پس از دو سال دیگر ارزشی ندارد. ضمن آن که وضعیت حقوق بگیران بهتر نیست اما به 
دلیل آن که مأخوذ به حیا هستند، سازگاری می کنند. این در حالی است که کارکنان ثبت احوال، وزارت کشور، 
کادر درمان و ... وضعیت خوبی ندارند هرچند آقای رئیس جمهور گفته بود نظام جامع باید از ابتدا نوشته شود لذا ما 
منتظر این اصلاحات هستیم ضمن آن که از آقای رئیس جمهور می خواهم برای تسهیلات تکمیلی تدبیر کند.

تأخیر در پرداخت پاداش پایان خدمت 
بازنشستگان حق الناس است

نمایندگان مجلس شورای اسلامی کلیه 
مودیان مالیاتی اعم از حقیقی و حقوقی 
را ملزم به صدور صورتحساب الکترونیکی 
و  پایانه های فروشگاهی  قانون  موضوع 

سامانه مودیان کردند.
نمایندگان مجلس در جلســه دیــروز گزارش 
کمیسیون اقتصادی در خصوص طرح اصلاح ماده 
یک قانون تسهیل تکالیف مودیان جهت اجرای 

قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان را بررسی کرده و کلیات و جزئیات این طرح را به تصویب 
رساندند.بر اساس ماده واحده این طرح، ماده یک قانون تسهیل تکالیف مودیان جهت اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان مصوب ۲۳/ ۸/ ۱۴۰۲ به شرح زیر اصلاح می شود:از تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۱  کلیه 
مودیان اعم از حقیقی و حقوقی ملزم به صدور صورتحساب الکترونیکی موضوع قانون پایانه های فروشگاهی 
و سامانه مودیان مصوب ۱۳۹۸/۷/۲۱ هستند. به گزارش ایسنا، به منظور رعایت موعد زمانی فوق سازمان 
برنامه و بودجه کشور مکلف است، به ازای هر ماه تاخیر نسبت به موعد مذکور به میزان ۵ درصد و تاسقف 
۵۰درصد از منابع اقتصادی سازمان امور مالیاتی کشور موضوع ماده ۲۱۷ قانون مالیات های مستقیم  را کاهش 
دهد.پس از آنکه سازمان امور مالیاتی کشور به تایید وزیر امور اقتصادی و دارایی امکان صدور و ارسال صورت 
حساب های الکترونیکی توسط کلیه مودیان را فراهم نمود، درصدهای کاهش یافته به حالت قبل باز می گردد.

با تصویب مجلس

از ابتدای دی ماه کلیه مؤدیان مالیاتی ملزم 
به صدور صورت حساب الکترونیکی شدند


